
Italská výslovnost - základní pravidla
Přízvuk je  u  většiny  italských  slov  na  druhé  slabice  od  konce,  značí  se  však  jen  tehdy,  je-li 
na poslední  slabice.  (V níže uvedených přepisech výslovnosti  znamená čárka nad samohláskou 
spíše přízvuk než délku)
1. Zdvojené souhlásky se vyslovují jako jednoduché, avšak jejich zdvojení se poněkud naznačuje, 
první  souhlásku  nahrazuje  kratičká  pomlčka,  například:  staccato /sta-kato/,  accelerando 
/a-čelerando/, leggiero /le-džero/. 
2. Di, ti, ni se neměkčí, vyslovuje se /dy, ty, ny/ - andantino /andantýno/ ap.
3.  Ca,  co,  cu,  che,  chi se čte /ka, ko, ku, ke, ki/ -  poco /poko/,  scherzo /skerco/.  H se v italštině 
nečte, slouží pouze jako tvrdý znak.
4. Cia, cio, ciu, ce, ci čti /ča, čo, ču, če, či/ - celesta /čelesta/, capriccio /kapri-čo/
5. Ga, go, gu, ghe, ghi čteme /ga, go, gu, ge, gi/ - lugubre /lugubre/, larghetto /large-to/
6. Gia, gio, giu, ge, gi čti /dža, džo, džu, dže, dži/ - adagio /adádžo/, gentile /džentyle/
7. Scia, scio, sciu, sce, sci se čte /ša, šo, šu, še, ši/ - crescendo /krešendo/
8. Gn čti /ň/ - segno /seňo/
9. Gli čti /lj/ - foglia /folja/
10. Ia, iu čti /ja, ju/ - piacere /pjačére/, più /pjú/
11. S se vyslovuje /s/ na začátku slova před samohláskou a před neznělými souhláskami (c, f, k, p, 
q, t) uprostřed slova po souhlásce a je-li zdvojeno - sostenuto /sostenuto/, espressivo /espresivo/
S se vyslovuje jako /z/ před znělými souhláskami a ve většině případů mezi samohláskami - arioso 
/ariózo/, sdegnoso /zdeňózo/ - vzdorně, ale esercizio /eserčício/ - cvičení
12. Z se čte nejčastěji /c/, výjimečně i /dz/ - senza /senca/, pizzicato /picikato/, ale mezzo /medzo/
13. Qu čti /ku/ - quasi /kuázi/

Procvičování výslovnosti - accompagnamento, adagissimo, agitato, animato, arco, archi, arpeggio, 
bacchetta, bequadro, bisbigliare, braccio, cariglione, ciaccona, divisi, esclusivo, floscio, gagliarda, 
gentile, giocoso, giustamente, guerresco, chitarra, ingegnoso, lasciare, leggermente, legno, legni, 
ondeggiando, orecchio, oscillante, oscuro, passacaglia, piagnucoloso, pizzicato, poco, pochettino, 
quadriglia,  quasi,  quieto,  registrazione,  schizzo,  scioltamente,  scordare,  smorzando,  zeffiro, 
zingaresca


